
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Publieksavond EUP2 
Beknopte weergave hoofdlijnen 
Auteur: drs. R. Swieringa 
Datum: 28 02 2019 
 
 



 
 

 
 

 

Introductie 

De gemeente wil in 2030 energieneutraal zijn. Er moet dan in de gemeente net zoveel energie worden opgewekt als dat er wordt verbruikt. 
Doelstelling voor 2022 is om 40% energieneutraal te zijn. Op dit moment zijn de voorbereidingen voor een nieuw Energie Uitvoerings 
Programma (EUP2) in volle gang. Dit programma is de opvolger van het EUP1 dat gestart is in 2016.  

Het realiseren van deze ambities lukt alleen in samenwerking tussen gemeente, inwoners, ondernemers en maatschappelijke partners.  

Doel publieksavond 

Omdat samenwerking noodzakelijk is, is er een publieksavond georganiseerd. Doel van deze avond was het ophalen van input om keuzes te 
maken welke projecten / programma’s / activiteiten / subsidies voor EUP2 moeten worden behouden / geïntensiveerd / gestopt en wat de rol 
van de gemeente hierbij zou moeten zijn. 

Aanwezigen 

De avond is bezocht door ruim dertig mensen met verschillende achtergronden: inwoners, raadsleden, commissieleden en partners, onder 
andere: woningbouwcorporatie, energie-coöperatie, ondernemers en waterschap. De verschillende groepen (raadsleden / inwoners / 
professionals / ondernemers) waren  ongeveer gelijk vertegenwoordigd. 

Stand van zaken 

Om iedereen met dezelfde voorinformatie te laten starten aan de groepsgesprekken is de stand van zaken van het huidige Energie Uitvoerings 
Programma gepresenteerd. Voor de hoofdthema’s ‘gebouwde omgeving’ ‘bedrijven en organisaties’ en  ‘grootschalige opwekking’ is getoond 
welke resultaten tot nu toe zijn geboekt. De kernboodschap was: er gebeurt veel, de middelen die de gemeente inzet hebben effect, maar 
versnelling en opschaling zijn noodzakelijk om de doelstellingen te halen. 

Opzet 

In groepsgesprekken is ingegaan op de drie hoofdthema’s van EUP1: grootschalige duurzame opwek, verduurzamen woningen en 
verduurzamen bedrijven. Voor ieder thema is er een gesprek gevoerd aan de hand van stellingen die betrekking hebben op: bewustwording, te 
maken keuzes en rolneming en bijdrage gemeente, inwoners ondernemers en organisaties. 
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 Communicatie en duidelijkheid 
…is het allerbelangrijkst! Laat goede voorbeelden zien, informeer mensen objectief. Wees duidelijk, concreet en consequent over de 
toekomst: wat wil de gemeente dat woningeigenaren doen? Wanneer gaat de gemeente welke acties ondernemen en wat wordt er dan 
van inwoners verwacht. Wees duidelijk welke keuzes inwoners dan hebben en of de gemeente inwoners tot actie kan verplichten, bijv. 
dat iedereen in een wijk van het aardgas af moet. 

 Advies  
Als je weet wat de gemeente wil en wat er gaat gebeuren, wil je ook objectief en concreet advies hoe je dat dan het best (en 
goedkoopst) kunt doen. Het Verduursaam loket kan hier een belangrijke rol in vervullen, maar is op dit moment onvoldoende bekend. 

 Positieve financiële prikkels 
De woningeigenaar investeert pas in duurzaamheidsmaatregelen als dat (toekomstig) financieel rendement oplevert; hier moeten 
maatregelen dan ook op gericht zijn. Nu leidt investeren in verduurzaming bijvoorbeeld tot een hogere WOZ-aanslag, dat moet worden 
omgekeerd. Voor wie de investering niet zelf kan dragen moeten er aantrekkelijke leningen / afbetalingsregelingen zijn. 

 Collectiviteitsvoordeel organiseren 
Een aanbod voor woningen per wijk of straat (al dan niet te communiceren via energie-cafés) dat is afgestemd op het type woning van 
die wijk of straat 

 Investeer in de jeugd 
De jeugd heeft de toekomst en een grote betrokkenheid bij dit onderwerp; verduurzamen kan niet zonder de jeugd erbij te betrekken 
(bovendien hebben kinderen een direct effect op het verduurzamingsbewustzijn en -gedrag van ouders en grootouders). 
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 Durf te kiezen en te variëren 
Dat bedrijven goed zijn voor de helft van het energieverbruik in Berkelland, betekent niet dat de gemeentelijke inspanning ook voor de 
helft op bedrijven moet zijn gericht: er zijn minder bedrijven dan huishoudens en er is een aantal grootverbruikers dat sneller tot 
stappen moeten kunnen komen dan al die unieke huishoudens. Dat wil niet zeggen dat er gekozen moet worden tussen inzetten op óf 
bedrijven óf huishoudens: beide moet (maar de gemeentelijk inzet mag verschillen)! 
De koplopers onder de ondernemers zijn al aan de slag; zij hebben geen hulp meer nodig, wel aandacht en waardering, want zij zijn de 
ambassadeurs. Investeer in deze relaties.  En zet inspanningen en middelen in verhouding 10:90 in op koplopers:achterblijvers. 
Kleinere ondernemers zijn aparte categorie en moeten meer aandacht krijgen: zij zijn eerder vergelijkbaar met huishoudens qua aanpak 
en prikkels, maar hebben nu eigenlijk geen plek waar ze terecht kunnen. Benader deze groep actief en rechtstreeks met een specifieke 
campagne en het bouwen van relaties (dus niet via de zoveelste website) om bewustwording en participatie te vergroten. 

 Subsidies zijn niet dé oplossing 
Bijdragen aan bewustwording, goede objectieve informatie vertrekken, in gesprek en tot inzicht komen om zo laaghangend fruit te 
plukken; allemaal belangrijker dan subsidies. Bovendien belonen subsidies niet de bedrijven die al eerder uit zichzelf de goede stappen 
hebben gezet. Dit zijn juist de voorbeeldbedrijven die waardering en een podium verdienen: goed voorbeeld doet immers goed volgen! 

 Durf te handhaven 
Ondernemers hebben de wettelijke plicht om een aantal verduurzamingsmaatregelen door te voeren. Als iedereen dit doet, dan is een 
minimaal duurzaamheidsniveau gegarandeerd. Handhaving hierop moet actiever: voldoe je niet aan de wettelijke plicht dan moeten er 
ook consequenties zijn! 

 Organiseer het collectief 
Pak een regisserende of initiërende rol om de samenwerking op bedrijventerreinen, tussen centrumondernemers, etc. te versterken en 
tot collectieve oplossingen / aanpakken en voordelen te komen.  
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 Niets te kiezen: alles moet 
Er is niet de luxe om te kunnen kiezen tussen de ene óf de andere vorm van duurzame opwek: er zal ingezet moeten worden op 
grootschalige wind- én zonne-energie. Ook als dat impact heeft op het landschap. Niet alleen omdat er anders onvoldoende wordt 
opgewekt, maar ook omdat met name opwek van (veel) zonne-energie leidt tot een mismatch tussen duurzame opwek (overdag en met 
name in de zomer) en energievraag (met name in de avond en in de winter). 

 Vergroten draagvlak cruciaal – vooral voor windturbines 
Ook al groeit het besef van de noodzaak van grootschalige opwek via zon en wind, dat betekent nog niet dat er voldoende draagvlak is 
voor concrete initiatieven. Sterker nog: met name wind-initiatieven komen niet van de grond alleen uit vrees voor gebrek aan draagvlak 
en dus verzet. Omdat windturbines een grote(re) bijdrage leveren aan de duurzame opwekking en noodzakelijk zijn om doelen te halen, 
moet het draagvlak groter. Het verzet tegen windturbines (van direct omwonenden en natuurbeschermers) leidt echter tot lange 
procedures. Dit moet geen reden zijn om hier niet op in te zetten, maar juist een reden om de inzet op het realiseren van 
windinitiatieven te versterken. De gemeente bouwt zelf geen turbines, maar kan wel energie-coöperaties of zakelijke initiatiefnemers 
actief benaderen en ondersteunen bij de lange en taaie processen die een lange adem vragen. Juist daarom moet daar zo snel mogelijk 
mee worden begonnen! 

 Communicatie (misschien zelfs marketing) voor windturbines 
De gemeente kan bijdragen aan het draagvlak voor windturbines door hier actief over te communiceren. Misschien zelfs een 
marketingcampagne voor op te zetten: marketing in die zin dat het gericht is op niet alleen kennisoverdracht en bewustwording, maar 
ook specifiek gericht is op het beïnvloeden van de beeldvorming. Dit vraagt om een campagne met een specifieke benadering van 
verschillende doelgroepen met een eigen boodschap, bewijslast (voorbeelden van elders) en een zogenaamde ‘call to action’.  

 Niet alleen lokale lasten, ook lokale lusten 
Over mooi of niet valt te twisten, maar grootschalige duurzame opwek heeft ontegenzeglijk een impact op het landschap. Dit wordt 
met name door direct omwonenden vaak als een last ervaren. Het rendement dat de duurzame opwek oplevert, moet ten gunste 
komen van diezelfde omwonenden en anderen die de lasten ervaren. En niet bij investeerders met slechts een winstoogmerk. De 
gemeente moet voorwaarden stellen aan grootschalige opwek projecten, zodat direct omwonenden en inwoners van Berkelland hierin 
rechtstreeks of bijvoorbeeld via de lokale energie-coöperatie kunnen participeren. 
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